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Kétfordulós 
következetlenség

Mintha az országban nem lennének sokkal súlyosabb prob-
lémák, úgy erőlteti a frissen helyzetbe került kormánypárt 
és több szövetségese a kétfordulós polgármester-válasz-
táshoz való visszatérést.

Pedig nehezen tudjuk elképzelni, hogy romániai szavazó-
polgárok milliói kelnének és feküdnének azzal, hogy vajon 
a jövő nyár elején esedékes önkormányzati választáson egy 
fordulóban kell megválasztani a polgármestereket, vagy 
két hét elteltével ismét urnákhoz kell járulni. A kétfordu-
lós választások erőltetése jellegzetesen olyan ügy, amely 
kizárólag azon pártok számára fontos, amelyek azt forszí-
rozzák. Félreértés ne essék: egyáltalán nem tartjuk ördögtől 
valónak, ha egy politikai alakulat olyan törvényi környezetet 
szeretne kialakítani, amely kedvező számára. Ugyanakkor 
nem ártana odafi gyelni a prioritások sorrendjére is. Már-
pedig Románia jelenlegi gazdasági és szociális helyzete is-
meretében igencsak valóságtól elrugaszkodott lépés, hogy 
például a magát a nyugati politikai és üzleti kultúra hazai 
fáklyavivőjeként vizionáló Mentsétek meg Romániát Szö-
vetség (USR) egyenesen a Nemzeti Liberális Párt (PNL) által 
adott, kisebbségi kormány támogatásának megvonásával 
zsarol arra az esetre, ha nem kezdeményezi egy héten belül 
a választási törvény módosítását.

Egyértelmű, hogy a PNL, az USR és a népi Mozgalom Párt 
(PMP) is azért akar kétfordulós választást, mert arra számít, 
hogy ezzel tudja kiütni a nyeregből a nemrég a kormány 
éléről ellenzékbe taszított Szociáldemokrata Párt (PSD) pol-
gármestereit. Hiszen a jelenlegi PSD-ellenes hangulatban 
a második fordulóban lényegesen könnyebb lenne egy-
ségfrontot kovácsolni a jobbközép jelölt mögött a PSD-s 
politikussal szemben. Éppen ezért érthető, hogy a PSD-nek 
viszont esze ágában sincs tétlenül nézni mindezt, és bizal-
matlansági indítvány benyújtásával fenyegetőzik arra az 
esetre, ha a kormány már a soron következő önkormány-
zati választás előtt, ráadásul a parlament megkerülésével, 
felelősségvállalással vagy sürgősségi rendelettel akarná 
módosítani a választási törvényt. Ebben szövetségesre talál-
na az RMDSZ-ben, amely ugyanilyen vehemensen ellenzi a 
módosítást, márpedig kettejüknek még megvan a többsége 
ehhez – igaz, a román politikát, illetve a képviselők és sze-
nátorok pártváltási hajlandóságát ismerve kérdéses, hogy 
meddig. Nem mintha amúgy a kétfordulós polgármester-vá-
lasztás önmagában véve rosszabb lenne az egyfordulós-
nál. Mint ahogy fordítva is igaz. Csakhogy jelen pillanatban 
két olyan párt szorgalmazza teli szájjal a választási törvény 
módosítását, amelyek eddig fennen hangoztatták, hogy 
az igazságszolgáltatást tiszteletben kell tartani, az alkot-
mánybíróság ítéletei szentek, ezeknél pedig már csak azok 
a kinyilatkoztatások szentebbek, amelyeket a nemzetközi 
szervezetek tesznek Románia kapcsán. Márpedig korábban 
az alkotmánybíróság, valamint az Európa Tanács alkotmá-
nyügyi szaktestülete, a Velencei Bizottság is fi gyelmeztette a 
bukaresti illetékeseket: legitim ugyan a választási törvények 
módosítása, de azt mellőzzék a választásokat megelőző egy 
évben. Most pedig akárhogy is nézzük, az önkormányzati vá-
lasztásokig nagyjából csupán fél év van hátra. De hát hiába, 
a jelek szerint a magukat európai és demokratikus gondolko-
dásúnak tekintő pártok úgy vélik: részükről még az is belefér 
az európaiságba és a demokráciába, hogy szembe menjenek 
a korábban általuk is hangoztatott alapelvekkel, ha ebből 
közvetlenül profi tálhatnak. (Az külön nevetségessé teszi a 
helyzetet, hogy a magát szintén a demokrácia őrangyalának 
beállító Klaus Johannis államfő is ezen az állásponton van). 
Az RMDSZ részéről annyiban érthető az ellenkezés, hogy a 
kétfordulós választás során a vegyes lakosságú települése-
ken a „békés egymás mellett élés” és az „európai tolerancia” 
jegyében a román pártok rendszerint összefognak a magyar 
jelölt ellen, és etnikai szavazás zajlik. Ezzel pedig számos 
RMDSZ-es polgármesteri tisztség elúszhat. Így az RMDSZ kor-
mánybuktatással való fenyegetőzése sem teljesen illegitim, 
hiszen az sajnos nemigen várható, hogy a román elöljárók 
fi gyelembe vegyék a magyar közösség sajátos igényeit.

Mielőtt azonban bárki is azzal vádolna meg, hogy az 
RMDSZ-ért aggódunk, gyorsan szögezzük le: mivel – pláne 
az önkormányzatokban – nem egyedüli pártként képvise-
li a magyar közösséget, nem az RMDSZ érdeke, hanem a 
magyar érdek a legfontosabb. Ami az, hogy a magyar pár-
tok a lehető leghamarabb kezdjenek egyeztetést a közös 
jelöltek támogatásáról azokon a településeken, ahol ez-
által növelhető a magyar polgármester megválasztásának 
esélye, vagy legalább a nagyobb arányú magyar jelenlét a 
képviselő-testületekben.
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Az Új Ezredév Református Köz-
pontnak Isten szabadító erejét 
kell hirdetnie – fogalmazott 
Tőkés László a Makovecz 
Imre által tervezett temesvári 
létesítmény templomának 
vasárnap esti felavatásán. Po-
tápi Árpád János szerint ez az 
istenháza is a nemzeti össze-
tartozás temploma lesz.

 » KRÓNIKA

T emesváron az 1989-es forrada-
lom kirobbanása harmincadik 
évfordulóján vasárnap este fel-

avatták a Makovecz Imre által terve-
zett Új Ezredév Református Központ 
templomépületét. A huszonegy éve el-
kezdett építkezés a magyar állam 2017-
ben nyújtott támogatása révén kapott 
lendületet. A templomavató hálaadó 
istentiszteleten Tőkés László hirdette 
az igét. Prédikációjában kijelentette: 
amiként 1989-ben csoda történt a te-
mesvári magyarokkal, a csoda most 
sem maradt el: felépült a templom, és 
jó úton halad a gyülekezet afelé, hogy 
az egész egyházi központ felépüljön. 
A volt református püspök hozzátette: 
az Új Ezredév Református Központnak 
Isten szabadító erejét kell hirdetnie. 
„Hirdetnie kell az új ezredévre néző re-
ményeinket, törekvéseinket, hogy nem 
leszünk többé (...) kisemmizett hajlék-
talanok. Hogy újból talpra áll népünk, 
és velünk lesz az Isten” – idézte Tőkés 
László prédikációját az MTI.

Potápi Árpád János, a budapesti 
Miniszterelnökség nemzetpolitikáért 
felelős államtitkára köszöntésében 
felidézte, a híres hegedűkészítő, Stra-
divari úgy tekintette, hogy a viharvert 
fa szól a legszebben, ezért ilyen fát 
keresett hangszereihez. Úgy vélte, a 
magyarság is megedződött az elmúlt 
évszázadok csapásai alatt, ezért képes 
olyan művek létrehozására, mint a 
most felavatott templom. Megemlítve, 
hogy 2020-at a nemzeti összetartozás 
évévé nyilvánították, Potápi Árpád 
János kijelentette: ez a templom is a 
nemzeti összetartozás temploma lesz. 
Hozzátette: a magyar kormány eddig 

is támogatta az építkezést, és a még 
hátralévő épületrész felépítéséhez is 
minden segítséget megad.

Németh Zsolt, a magyar Ország-
gyűlés külügyi bizottságának elnöke 
Makovecz Imre tervéről szólva kijelen-
tette, hogy a templomot tervező épí-
tésznek két megbízója van: a teremtő 
és a megrendelő. Úgy vélte: az Új Ez-
redév templom felépítésének a törté-
netében benne van a temesvári közös-
ség ereje, a magyar–román viszony és 
az anyaország története is. Hozzátette: 
a román polgármester és az ortodox 

metropolita támogatása, valamint a 
magyar állami támogatás is kellett 
a templomépítéshez. De ha nem lett 
volna Tőkés László – hangoztatta Né-
meth Zsolt –, a hűséges gyülekezete és 

a román forradalmi hevület, mindez 
nem jöhetett volna létre. A temploma-
vatón Gazda István lelkész képvetí-
téssel idézte fel a református központ 
építésének az el-elakadó, majd újra 
meg-meglendülő folyamatát. A temp-
lom kupolás épületét zsúfolásig meg-
töltő ünneplő gyülekezet számára a 
köszöntések után a Muzsikás együttes 
adott koncertet.

A három kupolából, két toronyból 
és két épületszárnyból álló épülete-
gyüttes több nyertes EU-s pályázat és 
a magyar állam támogatásával jutott 
el a mai állapotába, amikor már csak 
az egyik kisebb kupolát kell felépíteni. 
A református központban a templom 
mellett közösségi valamint, kiállítóte-
reket, kamarakoncertek megtartására 
alkalmas termet alakítottak ki. A még 
felépítésre váró kupolába konferen-
ciatermet, könyvtárat, alagsorába 
pedig magyar vendéglőt terveztek. 
A központ felépítéséhez a gyülekezet 
két alkalommal nyert félmillió eurós 
EU-s pályázatot. A központ felépítését 
az első Orbán-kormány 40 millió fo-
rinttal támogatta, 2017-ben pedig 1,4 
milliárd forintos támogatást nyújtott 
az építkezés folytatásához.

FELAVATTÁK TEMESVÁRON AZ ÚJ EZREDÉV REFORMÁTUS KÖZPONT ISTENHÁZÁT

Reményhirdető templom

„Velünk lesz az Isten.” Tőkés László igét hirdet az Új Ezredév Református 
Központ templomának avatóünnepségén

A még felépítésre váró kupolába konferenciatermet, könyvtárat, alagsorába pedig magyar vendéglőt terveztek
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 » A három kupolából, két 
toronyból és két épület-
szárnyból álló épület-
együttes több nyertes EU-s 
pályázat és a magyar állam 
támogatásával jutott el a 
mai állapotába, amikor már 
csak az egyik kisebb kupo-
lát kell felépíteni.




